
   O internacionalizaci, prof. Zdeněk Kůs, rektor TUL 
Internacionalizace je stále důležitějším ukazatelem kvality vysokoškolské instituce, od kterého se odvíjí 

také výše příspěvku MŠMT. Internacionalizace dalece překračuje evropský program mobilit Erasmus+. 

V posledních letech rapidně narůstá poptávka po studiu v Evropě ze strany studentů z Asie, Jižní 

Ameriky či Afriky. Podívejme se, jaká je v této situaci strategie internacionalizace na TUL. 

Jaké priority, plány a cíle si vytknula TUL v oblasti internacionalizace pro nadcházející roky? 

Je naprosto nezbytné, aby TUL, která chce být výzkumnou univerzitou, získávala co nejvíce studentů 

ze zahraničí, zejména do PhD. programů. A na straně druhé, aby co nejvíce svých zaměstnanců posílala 

na zahraniční stáže. Za klíčové oblasti považuji země západní Evropy a také Dálného východu. Zejména 

ty, se kterými už máme tradici spolupráce, jako jsou Indie, Čína, Vietnam a další státy. A perspektivní 

pro nás jsou státy Severní i Jižní Ameriky, nyní například Brazílie, která vysílá své studenty do Evropy. 

Jaké studium můžeme zahraničním studentům nabízet v angličtině? 

Obory v angličtině nabízíme zahraničním studentům už dlouho. Například na FT TUL absolvovali 

studenti z Jižní Afriky specializovanou výuku v oblasti textilních technologií. Dále jsme schopni nabízet 

strojírenské obory, nebo oblast nanotechnologií. Nabízíme i studium v oblasti umění, ekonomie či 

mechatroniku. Další obory vyučované v anglickém jazyce se připravují.  

Jsme schopni poskytnout zahraničním studentům kvalitní vzdělávání, za něž platí nemalé peníze? 

Mluvíte-li o kvalitě vzdělávání, je nutné posoudit mnoho aspektů. Na straně jedné je to vlastní výuka, 

kterou poskytujeme na velmi vysoké úrovni. Na straně druhé je to zázemí, ať už přístup k informacím, 

ubytování, stravování, sportovnímu vyžití, tedy vše, co souvisí s životem studenta na kampusu. Po této 

stránce jsme velmi dobře vybaveni a jsme schopni poskytnout velmi kvalitní služby. Navíc oproti řadě 

zemí, odkud k nám mohou studenti přicházet, je Liberec velmi zajímavé město z pohledu kvality života, 

životního prostředí, čistoty vzduchu, což se např. o velkých městech v Asii říct nedá. 

Jaké úkoly by mělo plnit nově vzniklé Zahraniční oddělení a na jaké země se má zaměřit? 

Má usnadňovat fakultám získávání studentů ze zahraničí, má je aktivně vyhledávat a má napomáhat 

organizační a byrokratické stránce celého procesu. Mělo by také usnadňovat život zahraničním 

studentům u nás. Pomoci jim, a to velmi rychle a kvalifikovaně, s vyplňováním dokumentů, 

s přihlašováním k pobytu a dalšími náležitostmi, které život zahraničních studentů u nás provázejí. Naše 

Zahraniční oddělení pracuje v rámci toho, odkud k nám studenti přicházejí, ale má za úkol vyhledávat 

studenty i z nových lokalit. Zajímavá pro nás bude třeba Malajsie a, jak už jsem zmínil, Brazílie, Chile, 

Jižní Afrika, ale také třeba Egypt, Vietnam a další země. 

Proč jsou studenti z těchto zemí pro nás zajímaví? 

V zemích Dálného východu je velké množství lidí a na každé místo na univerzitě čeká mnoho uchazečů. 

Studenti jsou velmi silně motivováni k tomu, aby byli co nejlepší a dostali se na zvolené studium. Dále 

si v těchto zemích tradičně váží lidí, kteří dosáhli určitého vzdělání, a je to pro ně něco velmi 

významného, což třeba v naší zemi a vůbec v Evropě zas tak úplně neplatí. V těchto zemích také 

většinou velmi dobře vyučují exaktní předměty, které řada našich studentů považuje za 

nepřekonatelnou překážku. Navíc Česká republika má v asijských zemích velmi dobrý zvuk. Mnozí lidé 

na klíčových postech třeba ve Vietnamu prošli studiem v České republice, dodnes ještě umí trochu 

česky a o naší zemi vědí, že u nás lze velmi kvalitně studovat. 

(Zkráceno ze záznamu Mgr. Radka Pirkla z redakce T-UNI, který hovořil s prof. Kůsem v lednu 2015.) 


